

Charter of Values / The Fine Line – Institute



Preamble

Based on a simple but demanding conviction – that thought always precedes action – *La Ligne Fine – Institut* has set itself the mission of **thinking about the world with lucidity, rigour and freedom**.

Our motto, "*Precision of content, audacity of form*", expresses our deep identity: an alliance between intellectual rigour and audacity of expression, between in-depth reflection and clear speech.

In a time saturated with quick opinions and ideological posturing, we affirm that **thinking is already acting**. This charter embodies the values that guide our collective approach, our working method and our presence in the public debate.

Independence

The Ligne Fine – Institut is **totally independent**.

Independent of political parties, corporations, states, religious movements, or interest groups. Our work is based on a single allegiance: that of **intellectual truth** and the **general interest**.

We defend the possibility of thinking freely, of examining any subject without self-censorship or external constraints, with respect for pluralism and responsibility.

Rigour

Each analysis, each publication, each position is based on a methodological requirement:

- Systematic verification of sources;
- Multidisciplinary approach (history, geopolitics, economics, sociology, philosophy);
- Historical and comparative perspective;
- Clarity and precision of reasoning.

Rigour is not a constraint: it is our way of respecting reality.

Audacity

Boldness is our breath. It manifests itself in the form — a lively, structured, assumed writing — and in the content — the desire to explore what others do not dare to say.

Boldness is not provocation: it is the courage to go to the end of one's analyses. We want to shake up certainties, not to shock, but to enlighten.

Intellectual sovereignty

We believe in **intellectual sovereignty** — that of free spirits and nations capable of thinking for themselves.

Our approach is part of the construction of an **autonomy of thought**, of a **voice carried towards the world**, open, critical and demanding.

To refuse mimicry is to affirm the responsibility of our ideas.

We assume our references, our angles, our editorial choices, without following the media or ideological winds.

Multidisciplinarity and dialogue

Our strength lies in the diversity of our approaches and our members: researchers, journalists, practitioners, students, diplomats, engineers, soldiers, doctors, entrepreneurs... We believe that the truth is never found in a single glance.

Our productions cross disciplines, experiences and sensitivities.

Responsibility

Our work can feed into public debate, inspire decisions, influence policies.

This is why we carry an **ethical responsibility** in our publications and interventions.

Each member undertakes to:

- Respect the confidentiality of internal work;
- Cite your sources honestly;
- Refuse any conflict of interest;
- To represent the Institute with seriousness and moderation in the public space.

We are not looking for power or posture: we are looking for accuracy.

Transmission and pedagogy

Knowledge is only worth if it is shared. *La Ligne Fine – Institut* promotes an educational approach: making complex subjects accessible, training new critical minds, and encouraging a taste for knowledge.

We believe in the power of transmission: thinking to understand, understanding to act.

Commitment

Our commitment is first and foremost **intellectual and civic** : to contribute to a more lucid, more responsible, more sovereign society.

We refuse the neutrality of renunciation: not to choose is still to choose.

Our texts, our speeches and our publications have only one goal: to nourish collective reflection and inspire public action.

Conclusion

To be a member of *La Ligne Fine – Institut* is to belong to a demanding, open, courageous and responsible community of mind.

We don't try to please, but to understand.

We are not trying to convince at all costs, but to awaken.

We don't want to say everything, but always **better**.

" *Precision of content, audacity of form* " is not a slogan: it is a commitment.

Adopted in Nantes, 27/10/2025

by the Provisional Bureau of *La Ligne Fine – Institut*.

Charte des valeurs / La Ligne Fine – Institut



Préambule

Fondé sur une conviction simple mais exigeante — celle que la pensée précède toujours l'action — *La Ligne Fine – Institut* s'est donné pour mission de **penser le monde avec lucidité, rigueur et liberté**.

Notre devise, « *La précision du fond, l'insolence de la forme* », exprime notre identité profonde : une alliance entre exigence intellectuelle et audace d'expression, entre réflexion approfondie et parole claire.

Dans un temps saturé d'opinions rapides et de postures idéologiques, nous affirmons que **penser, c'est déjà agir**. Cette charte incarne les valeurs qui guident notre démarche collective, notre méthode de travail et notre présence dans le débat public.

Indépendance

La Ligne Fine – Institut est **totalement indépendante**.

Indépendante des partis politiques, des entreprises, des États, des mouvements religieux ou des groupes d'intérêt. Nos travaux reposent sur une seule allégeance : celle de la **vérité intellectuelle** et de l'**intérêt général**.

Nous défendons la possibilité de penser librement, d'examiner tout sujet sans autocensure ni contrainte extérieure, dans le respect du pluralisme et de la responsabilité.

Rigueur

Chaque analyse, chaque publication, chaque prise de position repose sur une exigence méthodologique :

- Vérification systématique des sources ;
- Approche pluridisciplinaire (histoire, géopolitique, économie, sociologie, philosophie) ;
- Mise en perspective historique et comparative ;

- Clarté et précision du raisonnement.

La rigueur n'est pas une contrainte : c'est notre manière de respecter le réel.

Audace

L'audace est notre respiration. Elle se manifeste dans la forme — une écriture vive, structurée, assumée — et dans le fond — la volonté d'explorer ce que d'autres n'osent pas dire.

L'audace n'est pas provocation : c'est le courage d'aller au bout de ses analyses. Nous voulons bousculer les certitudes, non pour choquer, mais pour éclairer.

Souveraineté intellectuelle

Nous croyons à la **souveraineté intellectuelle** — celle des esprits libres et des nations capables de penser par elles-mêmes.

Notre démarche s'inscrit dans la construction d'une **autonomie de la pensée**, d'une **voix portée vers le monde**, ouverte, critique et exigeante.

Refuser le mimétisme, c'est affirmer la responsabilité de nos idées.

Nous assumons nos références, nos angles, nos choix éditoriaux, sans suivre les vents médiatiques ou idéologiques.

Pluridisciplinarité et dialogue

Notre force réside dans la diversité de nos approches et de nos membres : chercheurs, journalistes, praticiens, étudiants, diplomates, ingénieurs, militaires, médecins, entrepreneurs... Nous croyons que la vérité ne se trouve jamais dans un seul regard.

Nos productions croisent les disciplines, les expériences et les sensibilités.

Responsabilité

Nos travaux peuvent nourrir le débat public, inspirer des décisions, influencer des politiques.

C'est pourquoi nous portons une **responsabilité éthique** dans nos publications et nos interventions.

Chaque membre s'engage à :

- Respecter la confidentialité des travaux internes ;
- Citer ses sources de manière honnête ;
- Refuser tout conflit d'intérêt ;
- Représenter l'Institut avec sérieux et mesure dans l'espace public.

Nous ne cherchons ni le pouvoir, ni la posture : nous cherchons la justesse.

Transmission et pédagogie

La connaissance ne vaut que si elle se partage. *La Ligne Fine – Institut* promeut une démarche pédagogique : rendre accessibles des sujets complexes, former de nouveaux esprits critiques, et encourager le goût du savoir.

Nous croyons en la force de la transmission : penser pour comprendre, comprendre pour agir.

Engagement

Notre engagement est d'abord **intellectuel et civique** : contribuer à une société plus lucide, plus responsable, plus souveraine.

Nous refusons la neutralité du renoncement : ne pas choisir, c'est encore choisir.

Nos textes, nos prises de parole et nos publications n'ont qu'un but : nourrir la réflexion collective et inspirer l'action publique.

Conclusion

Être membre de *La Ligne Fine – Institut*, c'est appartenir à une communauté d'esprit exigeante, ouverte, courageuse et consciente de sa responsabilité.

Nous ne cherchons pas à plaire, mais à comprendre.

Nous ne cherchons pas à convaincre à tout prix, mais à éveiller.

Nous ne voulons pas tout dire, mais toujours **mieux dire**.

« La précision du fond, l'insolence de la forme » n'est pas un slogan : c'est un engagement.

Adoptée à Nantes, le 27/10/2025

par le Bureau provisoire de *La Ligne Fine – Institut*.